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  فضای عمومی کش�ور در آغاز دهه 70 چگونه بود و این 
فضا چقدر در دانشگاه ها تأثیر داشت؟

راجع به آن دهه متأسفانه خيلي كم كار شده است. در حالي كه 
انبوهي از عبرت ها و درس ها را خصوصاً براي نيروهاي حزب اللهي 
در خودش دارد. س��ال 70 س��ه س��ال از پايان جنگ می گذشت، 
دو س��ال از رحلت امام )ره( می گذشت، آقای هاشمی رفسنجانی 
رئيس جمه��ور بود و طبيعتاً فضای فكری - فرهنگی كش��ور نيز 
متناسب با همان توسعه اقتصادی بود كه در كشور قرار بود اتفاق 
بيفتد. از گفتار خود آقای هاشمی در نماز جمعه تا فضای جديدی 
كه به تدريج داشت در شهرداری تهران به رياست آقای كرباسچی 
به وجود می آمد. از طرف ديگر چند جريان آن زمان حضور داشتند. 
مجلس س��وم اوج جريان های چپ بود. مجلس��ی بود كه سال ۶۶  
شكل گرفته بود. رئيسش آقای هاشمی بود كه بعد از رئيس جمهور 
شدنش آقای كروبی رئيس شد و طيف غالب كاملاً چپ ها بودند كه 
در آن مقطع با شعارهای »اسلام امريكايی و اسلام ناب، جنگ فقر و 
غنا و...« خودشان را نماينده اسلام ناب می دانستند. البته در اين بين 
يك جريان ديگر نيز خود دولت آقای هاشمی بود كه تركيبی بود از 
راست و چپ كه برآيندشان نيز خود آقای هاشمی بود و بتدريج نيز 
كارگزاران سازندگی ظهور كرد. در كنار اينها جريان راست حضور 
داش��ت كه مهمترين محوريتش جامعه روحانيت مبارز و جامعه 
اصناف بود، البته مؤتلفه و جامعه مدرس��ين هم حضور داش��تند. 
در فضای دانشجويی هم مهمترين جريان، جريان تحكيم بود كه 
وابس��ته به جريان چپ بود و استحاله اش كم كم و به مرور جدي 
شد. چالش عمده ای هم كه درفضای عمومی دانشجويی و فكری و 
فرهنگی وجود داشت، چالش های توسعه بود كه چپ ها مقابل آقای 

هاشمی موضع گرفتند كه يكی از تريبون های اصلی شان روزنامه 
سلام )متعلق به موسوی خوئينی ها( بود و  يكی ديگر هم مجله بيان 
)متعلق به آقاي محتشمی پور( بود كه نقدهای رسانه ای و تئوريك 
را ارائه می دادند كه بعضی هايشان هم بسيار تند بود و جالب است 
از اولين كس��انی كه به آقای س��روش حمله كرد نيز مجله بيان و 
آقای محتشمی پور بودند. در مجلس چهارم طيف موسوم به راست 
توانستند اكثريت مجلس را  با شعار »اطاعت از رهبری و حمايت از 

هاشمی« بدست آورند. 
  علت این تغییر رویکرد از سوی مردم را در چه می دانید؟ 
چرا مجلس چهارم در تهران یک نفر هم از لیس�ت چپ ها 

نتوانست رأی بیاورد؟
می توان گفت مردم خيلی در مواضع جناح چپ صداقت نديده 

بودند و انتقادات آنها را بيشتر سياسی تلقی می كردند.
از طرف ديگر چپ ها يك نس��بت درستی با ولايت فقيه برای 
خود تعريف نكردند، يعنی حداكثر اين بود كه ولی فقيه را تحمل 
می كردند. شايد ادبياتشان هم اين نبود، ولی كم كم يك طيفی از 
بچه  حزب اللهي هايی كه برای چپ ها در تهران در انتخابات مجلس 

سوم رأی ساخته بودند، با آنها مرز بندی پيدا كردند.
  می ش�ود گفت در آن زمان دانش�گاه ها فضای کوچک 
شده جامعه بود؟ به عبارت دیگر دانشگاه امام صادق)ع( در 

آن برهه چه فضایی داشت؟
بط��ور كلی فض��ا در ركود بود. يعنی فض��ای فاصله گرفتن از 
فضای انقلابی و فعاليت اجتماعی و سياسی وجود داشت. هركس 
به فكر خودش بود كه مدركش را بگيرد و برود يك جايی جذب و 
استخدام شود، يعنی اصلاً توصيه نمی شد يا فضايی فراهم نمی شد 

ك��ه حزب اللهی ها و فضای جنبش دانش��جويی فعال عمل كنند. 
مث��لاً در دوره ای كه آقای ناطق نوري رئيس مجلس بود، ش��ايعه 
شد فهد پادشاه عربستان می خواهد بيايد ايران در حالی كه در آن 
زمان روابط ايران و عربستان هنوز قطع بود. با توجه به اين شرايط  
دفتر  تحكيم بيانيه تندی داد و در مقابل نيز آقای ناطق نوری گفت 
دانش��جو غلط می كند بخواهد در سياس��ت خارجی دخالت كند 
و تكلي��ف تعيين كند كه آقای فهد بيايد اي��ران يا نيايد! اين نوع 
صحبت كردن نش��ان می داد كه چه فضايی حاكم اس��ت. يا مثلًا 
شورای هماهنگي تبليغات اسلامی تلاش می كرد تظاهرات 13 آبان 
را كاملاً از دست تحكيمی ها خارج كند. 13 آبان هر سال صبح ها 
تظاه��رات عمومی بود كه دانش آموزان را می آوردند و بعد از ظهر 
هم تظاهرات دفتر تحكيم بود كه در آن شعارهای تندی عليه امريكا 
هم می دادند. همين آقای دكتر فاتح كه الان در انگلستان است روی 
يك وانت بار می رفت، شعار می داد: »آنان كه در خانه شاهانه اند، از 
درد مردم همه بيگانه اند /كاخ نشينان همه دين فروشند، بر امريكا 

هرگز نمی خروشند.«!
  شما سال 1370 وارد دانشگاه شدید. در آن مقطع بسیج 

دانشجویی در دانشگاه تشکیل شده بود یا خیر؟
فرمان امام)ره( جهت تأسيس بسيج دانشجويی سال ۶7 است 
ولی عملاً سال 70 تشكيل شده است. امام )ره( كه فرمان تشكيل 
بسيج دانشجويی را صادر كرد، معلوم نكرده بود كه چه كسی مسئول 
تشكيل بسيج دانشجويی شود، لذا در همان زمان حيات ايشان دعوا 
ش��د، دفتر تحكيم می گفت ما بايد بسيج را تشكيل دهيم، جهاد 
دانشگاهی هم ادعا داش��ت، وزارت علوم هم ادعا داشت، سپاه هم 
مدعی بود كه بعداً خود امام تصريح كردند با پشتيباني سپاه اين كار 

 اگر همديگر را تصفيه نمی کرديم
دوم خرداد بوجود نمی آمد

 آسیب شناسی دهه 70 جنبش دانشجويی 
در گفت وگو با وحید جلیلی؛

فض��ای عموم��ی جنب��ش دانش��جويی در ده��ه 70، زمينه ه��ا و چگونگي تأس��يس بس��يج دانش��جويی و آسيب شناس��ی عدالتخواه��ی در جنبش دانش��جويی مهم ترين 
محوره��ای اي��ن گفت وگ��و ب��ا وحيد جليلی اس��ت.وی ورودی س��ال 70 رش��ته اقتصاد و معارف اس��لامی دانش��گاه امام صادق عليه الس��لام اس��ت كه به واس��طه حضور 
پررن��گ در فض��ای جنب��ش دانش��جويی تج��ارب متع��دد و خاطرات ش��نيدنی از آن بره��ه دارد. جليل��ی در حال حاضر س��ردبير ماهنامه راه می باش��د لك��ن همچنان از 
مع��دود چهره ه��ای فرهنگی- سياس��ی كش��ور اس��ت كه ارتباط خ��ود را با بدن��ه فعال دانش��جويی حفظ كرده اس��ت. متن كام��ل اين گفت وگ��و را از نظ��ر می گذرانيد:

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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انجام شود. البته نگاه امام آن طور كه در پيام آذر ۶7 مشخص است  
اين بود كه بس��يج دانشجو و طلبه به بدنه بزرگ بسيج در كشور 
وصل باشد و آنها  تحليل هايشان را از اين دو پايگاه فكري بگيرند 
ولي  بعضي ها در س��پاه اين را برعك��س فهميدند و تلاش كردند 
اين پويايي و محوريت را از بسيج دانشجو و طلبه بگيرند و آنها  را 
تحليل بگير به جاي تحليلگر بار بياورند. بچه بسيجی هاي دانشگاه 
امام صادق معطل س��پاه نشده بودند و همان زمان اساسنامه ای را 
برای بس��يج نوش��تند كه اگر الان نيز آن اساسنامه را پيدا كنيد و 
بخوانيد نشان می دهد دانشجوهای رزمنده وقتی كه آمدند بسيج 
را تشكيل دهند با چه نگاهی آمدند. خيلی نگاه فكری و فرهنگی 
و علمی بود. مثلاً بحث علوم انسانی بود، اينكه ما بايد علوم انسانی 
را متحول كنيم اما بعداً متأس��فانه اين فضا ت��ا حد زيادی از بين 
رفت و  در برخي مقاطع دغدغه های بچه های بس��يج دانشجويی 
به مسائلی مثل بدحجابی و... تقليل يافت كه اين را من مفصلاً  در 
مقاله »دين همه دين است« شرح داده ام. اين را هم اضافه كنم كه 
فضای آن سالها بسيار سنگين بود و خيلی نمی شد به رئيس جمهور 
نقد كرد چون آقای هاش��می معادل نظام دانس��ته می شد و تمام 
كارهای ايش��ان هم طوری جا افتاده بود كه انگار صحيح اس��ت و 
نبايد آن را نقد كرد. البته اين ديگر به مرور كم شد و در سال هاي 
71 و  72 فضا بهتر شد. اما تقريباً در دولت اول ايشان بچه حزب 
اللهی ها هنوز به اين نرسيده بودند كه می شود تابع ولايت و رهبری 
بود و در عين حال انتقاد هم به عملكرد دولت داش��ت. با اين كه 
چندين بار خود آقا  اين  گرا  را داد  و از جمله در سخنراني معروف 
عبرت هاي عاشورا  گفت: »امر به معروف فقط فرهنگي نيست بلكه 
اقتصادي  و سياس��ي  هم هست« اما بعضي ها اين گرا را منحرف 
كردند و  ظرفيت بس��يج و ح��زب الل را هرز بردند. اين فضا ادامه 
داشت تا اينكه انتخابات دور دوم رياست جمهوری آقای هاشمی فرا 
رسيد و آقای توكلی كانديدا شد. حقيقت اين است كه ايشان در آن 
زمان كار مهمي انجام داد. توكلی در عين قبول داشتن اصل نظام و 
ولايت فقيه منتقد دولت بود و سياست های آيت الل هاشمی را نقد 
می كرد. لذا يك بدنه منتقد دولت در ميان طرفداران نظام به طور 
جدی داشت شكل می گرفت كه در عين حال شعار اصلی شان نيز 
عدالت و عدالتخواهی بود. اين گفتمان كم كم داشت جا می افتاد 
و اگرچه آقای توكلی رأی نياورد اما فضای خوبی ش��كل گرفت و 
آقاي هاش��مي فقط 10 ميلي��ون رأي آورد  كه كمترين رأي يك 
رئيس جمهور در 10 دوره رياست جمهوري است. از سوی ديگر نيز  
آقا در 13 آبان سال 72 يك سخنرانی كردند كه  خيلي معنادار بود. 
آقا گله كرد كه چرا فضای دانشگاه ها بسته است؟ و فرمودند خدا 
لعنت كند كسانی را كه می خواهند دانشگاه ها غير سياسی باشد و 
در ادامه نيز  يك جمله خيلی كليدی گفت كه »شما دانشجويان 
بايد مسائل را تحليل كنيد، هرچند غلط.« در صورتی كه بچه هاي 
سپاه برايند  رفتارشان  نسبت به بچه بسيجي هاي دانشگاه ها به زبان 
بي زباني اين بود كه: »تحليل نكنيد هرچند درست!« می گفتند شما 
اصلاً چرا تحليل كنيد؟ ما در بولتن به شما آنچه را كه بايد بدانيد 

می دهيم. ولی آقا می گفت تحليل كنيد هرچند غلط. 
  در آن مقطع در دانش�گاه امام ص�ادق )ع( طیف غالب 

کدام بود؟
فضای عمومی دانشگاه امام صادق)ع( فضای نسبتاً آزادي بود 
اما در بسيج چالشي وجود داشت بين بچه هاي به اصطلاح تندرو 
و بچه هاي محافظه كار و نزديك تر به س��پاه. كه همان ها هم ما را 

حذف كردند.
  چرا؟

در س��ال 75، بسيج دانشجويی دانش��گاه امام صادق)ع( تنها 
جايی بود كه مسئولش از طريق انتخابات ميان خود اعضای بسيج 
معين می شد. يعنی از سال ۶9 بچه ها خودشان انتخاب می كردند 
و سپاه خبر نداش��ت. سال 75 نيز تيم ما يعنی تيم بسيجی های 
غير محافظ��ه كار رأی آوردند. اما طيفی كه مقابل ما بودند پيش 
مسئولين سپاه رفته و ذهنيت آنها را نسبت به ما مخدوش كردند 
كه اينها روش��نفكر و ضد ولايت فقيه هس��تند! كه بعد هم سپاه 
وارد ش��د و نگذاشت گروه ما مسئوليت مجموعه را برعهده بگيرد 
و در عمل ما كنار گذاش��ته ش��ديم. در آن زمان ما به اين نتيجه 
رسيده بوديم كه بسيج دانشجويی بايد منتقد باشد و در قدم بعدی 

نيز پتانس��يل بچه حزب اللهی ها را در كشور از دست جناح راست 
خارج كند و  اين ظرفيت بايد مس��تقيم به خود آقا وصل ش��ود. 
كه به نظرم اگر آن حركت اتفاق می افتاد و خط مي شكست و نقد 
درون گفتماني رواج پيدا مي كرد دوم خرداد به شكل ديگري رقم 
مي خورد و خيلی از  اتفاقاتی كه س��ال 8۴ روي داد می توانس��ت 
سالها زودتر رخ دهد و اين موضوع جا نيفتاده بود كه حزب اللهی و 
بسيجی در عين اعتقاد به اصل نظام و ولايت فقيه می تواند در نقد  
سياست ها و كارهای اشتباه پيشقدم باشد. ظرفيت زيادي در بسيج  
چه در بسيج دانشجويي و چه در بسيج مساجد و... براي حضور و 
ظهور جدي تر در ميدان هاي اصلي انقلاب وجود داش��ت  ولي به 
خاطر محوريت نيروهاي محافظه كار  از دست رفت. جالب اين بود 
كه اين مسئله  محدود به بسيج دانشگاه امام صادق نبود و در دهها  
و صدها پايگاه  ديگر  هم  با ش��دت و ضعف  مي توانستيد  همين 
جور تصفيه ها  و درگيري نيروهاي حزب اللهي با همديگر را ببينيد.  

  بعد از آن قضیه دیگر با بسیج ارتباط نداشتید؟
ما حضورمان را از دست نمی داديم، حتی آن موقع باز  تمامی 
جلسات  عمومي بسيج را می رفتيم. ارتباطمان را حفظ می كرديم. 
ضمن اينكه بسيجي بودن  را فقط  در عضو پايگاه بودن  و كارت 
بس��يج داشتن  نمي ديديم. خيلي كار  بسيجي  داشتيم  كه بعد 
از حذفمان از بس��يج صوري   انج��ام بدهيم. يكی از عناصري كه 
بيش��ترين تأثير را بر روی ما گذاشت، آوينی و سوره بود. از همان 
س��ال ۶8 كه منتشر شد، برای نسل جديدی مثل ما كه به جنگ 
نرس��يده بوديم و می خواس��تيم گفتمان انقلاب  اسلامی را درك 
كنيم، بسيار جالب بود. آويني گستره  كار بسيجي را خيلي وسعت 
داد و خصوص��اً درهاي فكر و فرهنگ و هنر و رس��انه را به عنوان 
ميادين اصلي عدالتخواهي و كار بسيجي گشوده بود بنابراين  طرد و 
حذف از سوي چند عنصر محافظه كار در يك پايگاه نيروي مقاومت 

ما را به بن بست نمي رساند.
  عملکرد فرمانده سپاه وقت، محسن رضایی در این زمینه 

چطور بود؟
محسن رضايی با اين ادعا از سپاه بيرون آمد كه من می خواهم 
نهضت فرهنگی راه بيندازم. ولی كسی به او نگفت شما كه اينقدر 

دغدغه فرهنگی داريد 9 سال بسيج دانشجويی در دستتان بود، چرا 
كاری نكرديد؟! بلكه  به بدترين شكل بسيج را  اداره كرديد و انقلاب 
را از بسياري ظرفيت هايي كه بسيج و خصوصاً بسيج دانشجو و طلبه 
داشت محروم كرديد و به  نيروهاي محافظه كار و عمدتاً با نگاه هاي 
تهديد محور و امنيتي محوريت داديد.  به نظرم بسيج موقعی راه 
افتاد كه از درون جوش��يد. از بعد سال 72 اين زمزمه ها در داخل 
بسيج شروع شده بود كه چرا بسيجي را پياده نظام جناح راست و 
يك نيروي انفعالي تعريف مي كنيد؟ ولي طول كشيد  كه اين حرفها  
كم كم رسوب كند. يك نقطه عطفش هم جايی بود كه آقای زاكانی 
و طيف همراهش به عنوان شورای بسيج دانشجويي دانشگاه تهران 
خدمت حضرت آقا رفتند، آنجا يك سری انتقاداتی از سپاه داشتند 
حرف زاكانی اين بود كه مي گويند ما حق نداريم براساس تحليل 
خودمان عمل كنيم چون ممكن است اشتباه كنيم كه آقا هم نهايتاً 
طرف دانش��جويان را گرفت و اين به آن خاطر بود كه خود زاكانی 
فضای دانش��جويی را درك كرده بود. ما البته به زاكانی انتقاد هم 
داشتيم. من بعداً كه زاكاني رئيس بسيج دانشجويي كل كشور شد 
يك مناظره 9 ساعته با زاكانی در مورد عملكرد بسيج دانشجويی در 
دانشگاه شريف داشتم كه از ساعت2/30 بعدازظهر شروع شد و تا 

11 شب طول كشيد كه در بين خود بچه بسيجی ها بود.
  به صورت جزیی چه موضوعی مورد مناقشه بود؟

 من انتقاداتی داشتم ولی آقای زاكانی می گفت ببينيد بسيج 
كجا بوده و ما آن را به كجا رس��انديم. البته درس��ت هم می گفت، 
ولی ايشان محدوديت هاي  سپاه را قبول كرده بود و می گفت من 
همين ها را قب��ول دارم و با همين ها چندين  قدم به جلو آمده ام. 
من هم می گفتم ظرفيت بسيار بيشتر از آن است كه شما استفاده 
كرديد و نياز انقلاب هم بسيار بيشتر از آن چيزي است كه مديريت 
فعلي بسيج دارد ارائه مي دهد. معتقد بودم نگاهی كه آقای زاكانی 
مطرح می كند بوی محافظه كاری می دهد و نقطه قوتش به نقطه 
ضعفش تبديل ش��ده است يعني كارهاي كرده اش _كه انصافاً به 
نس��بت قبل قابل تحس��ين و تقدير بود _ را مي بيند ولي همين 
مانع ديدن كارهاي نكرده و ظرفيت هاي مغفول بسيج دانشجويي 
مي ش��ود. كه البته بعد از آقای زاكانی هم متأسفانه روند خوبی در 
پيش گرفته نش��د و بزرگواری كه بلافاصله جانشين ايشان شد از 
همان ساختار س��پاه بود و چندان روحيات دانشجويی مثل خود 
زاكانی را نداش��ت. ب��ه عبارت ديگر حضور ف��ردی مثل زاكانی با 
توجه به سابقه فعاليت های دانشجويی و... در رأس سازمان بسيج 
دانش��جويی يك استثنا بود نه يك رويه وقاعده. البته خوشبختانه 
الان پايگاه هاي بسيج در دانشگاهها خصوصاً در تهران    خيلي با 
اوايل دهه هفتاد فرق دارد  و شايد بتوانم بگويم قابل مقايسه نيست 
و اگر دوباره محافظه كارها غلبه نكنند و بسيج را از خاصيت نيندازند 
به همت خود بچه هاي دانشجو آنچه كه امام در پيام آذر ۶7 خواسته 

بود قابل پيگيري  است.
  ارتباط شما با مؤسسین جنبش عدالتخواه دانشجویی 

نیز بسیار پررنگ بوده است. در این زمینه توضیح دهید.
از س��ال 7۶ برای اينكه به س��مت آين��ده حركت كنيم، يك 
آسيب شناسي و تحليلی از گذش��ته خودمان به دست آوردم و به 
اين نكته رس��يدم كه مشكل اصلی، تقابل اس��لام فردی و اسلام 
اجتماعی است يا همان اسلام امريكايی  و اسلام ناب. يعنی به تعبير 
ديگر هويت خودمان را در آن برهه پيدا كرديم. ما مدت زيادی در 
دعواهای چپ و راس��ت و... گم شده بوديم. من اين را خيلی جاها 
گفته بودم و يكي  از جاهايی كه بحثم مورد اس��تقبال قرار گرفت 
دانش��گاه علم و صنعت بود و ش��ايد هم اين به خاطر اين بود كه 
بچه های مجمع حزب الل علم و صنعت هم يك دوره ای مثل خود ما 
در دانشگاه امام صادق )ع( را طی كرده بودند و تقريباً می شود گفت 
درد مشترك داش��تيم. در خود دانشگاه امام صادق)ع( هم كم كم 
نيروهاي آرمانگرا دوباره فعال ش��دند و حركت هاي عدالتخواهانه  
دانش��جويي رش��د كرد. در مش��هد ه��م طيف��ي از  فعاليت هاي 
دانشجويي با محوريت عدالتخواهي شكل گرفت و با پيام 81/8/۶ 
آقا جرقه ائتلاف و همبستگي بيشتر نيروهاي حزب اللهي عدالتخواه  
در دانشگاههاي مختلف كشور زده شد كه بنده هم در كنار  تعداد 
ديگري از دوستان رسانه اي و دانشگاهي و حوزوي در نشست ها و 

همايش هاي   جنبش دعوت مي شديم و در خدمتشان بوديم.

شورای هماهنگي 
تبليغات اسلامی 
تلاش می کرد 
 تظاهرات
 13 آبان را 
كاملًا از دست 
تحکيمی ها خارج 
 کند.
 13 آبان هر 
سال صبح ها 
تظاهرات 
عمومی بود که 
دانش آموزان 
را می آوردند 
و بعد از ظهر 
هم تظاهرات 
دفتر تحکيم 
بود که در آن 
شعارهای تندی 
عليه امريكا 
هم می دادند. 
همين آقای دكتر 
فاتح كه الان در 
انگلستان است 
روی يک وانت بار 
می رفت، شعار 
می داد: »آنان که 
در خانه شاهانه 
اند، از درد مردم 
همه بيگانه اند /
کاخ نشينان همه 
دين فروشند، 
بر امريكا هرگز 
نمی خروشند!

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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